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Prioru je 40 let; Krecl zboural 
komunistický předseda MěNV

Jihlavský Prior oslavil 40 let 
prodeje. 

Petr Klukan ז

Dveře obchodního domu Prior se 
otevřely před 40 lety – dne 19. května 
1983. Z pohledu obchodu Prior zce-
la zásadně v Jihlavě a širokém okolí 
změnil prodej zboží. 

Jak uvedl v Jihlavských listech Vla-
dimír Havlíček, jeden z posledních 
členů vedení Prioru před jeho pri-
vatizací, realizovalo se zde více než 
30 % tržeb města. 

„Za úspěchy Prioru stáli konkrétní 
lidé, zejména jejich chuť pracovat. Byly 
jich desítky. Nicméně, sluší se připome-
nout, a dělám to velmi rád, osobu prv-
ního ředitele OD Prior Jihlava, pana 
Františka Kořínka, který nedávno 
zemřel v požehnaném věku 98 let. 

Člověka sice drobné postavy, ale 
schopného uřídit 250členný kolektiv 
nesourodých lidí, mnohdy bez potřeb-
ných zkušeností. Symbolu životní 
moudrosti a rozvahy,“ napsal ve člán-
ku pro Jihlavské listy V. Havlíček. 

Z pohledu stavby však Prior na-

razil na mínění veřejnosti i odbor-
níků. Jednak se kvůli obchodnímu 
domu zboural takzvaný Krecl, jed-
nak se obrovská betonová stavba dle 
mnoha lidí včetně řady architektů 
a památkářů na historické náměstí 
nehodí. 

Největší podíl na zbourání Kreclu 
mělo „normalizační“ vedení města 
po roce 1968. Nejčastěji je zmiňo-
váno jméno Karla Prchala, tehdejší-
ho předsedy městského národního 
výboru. Bez ohledu na stanovisko 
památkářů a bez ohledu na protesty 
byl na jeho přímý pokyn v noci ze 16. 
na 17. 12. 1975 odstřelen i poslední 
stojící dům Kreclu. Poté již výstavbě 
obchodního komplexu „nic nestálo 
v cestě“. 

Budova Prioru byla po roce 1989 
často různými politickými strana-
mi a seskupeními využívaná v před-
volební kampani. Architektka Len-
ka Tomášová, figurující před téměř 
deseti lety na kandidátce Fóra Jih-
lava, byla například pro zbourání a 
obnovu starého Kreclu. 

V posledních letech tomu již tak 

není, protože si všichni kandidují-
cí do politiky (zastupitelstva) uvě-
domili, že stavba je v soukromých 
rukou (firma Le cygne sportif, a.s. – 
pozn. red.) a městu nepatří. 

S jakoukoliv úpravou, rekonstruk-
cí, či dokonce zbouráním by muse-
li souhlasit jeho majitelé. Jihlavě se 
tak nabízela a nabízí jen jediná cesta. 
Pokud by opravdu chtěla něco s Pri-
orem udělat, musela by obchodní 
dům za stamiliony korun odkoupit. 
A potom vynaložit další stamiliony, 
aby jej přetvořila. Ale v co? 

Dokonce ani poslední architekto-
nická soutěž, která měla určit nový 
vzhled náměstí, nepočítala s tím, že 
by se s Priorem něco dělo. Proč? Pro-
tože ačkoli Prior neodmyslitelně pat-
ří k Masarykovu náměstí, město jej 
nevlastní. 

Co dnes říkají na budovu Prioru 
návštěvníci krajského města nebo 
samotní Jihlavané? Ví třeba o unikát-
ním čtyřverší básníka Skácela na stě-
ně Prioru? A chodí sem vůbec naku-
povat? Zeptali jsme se jich v malé 
anketě. 

Budova je známá tím, jak 
vypadá. Každý, kdo je tro-
chu starší, si ji pamatuje, ale 
já sám ji nenavštěvuji, jelikož 
nejsem zdejší. Měla by být 
opravena do stylu, který se 
tam hodí.   -zm,dd-

Anketa

Do Prioru chodím naku-
povat často třeba kosmeti-
ku, textil a obuv. Akorát se 
mi nelíbí vzhled budovy, 
zasloužila by si rekonstrukci, 
trochu jí přizpůsobit tomu 
starému městu. O tom relié-
fu s čtyřverším jsem nevědě-
la, určitě se půjdu podívat.

Já jsem zvyklá chodit po 
menších obchodech, takže 
Prior nenavštěvuji. Vůbec 
bych se nezlobila, kdyby 
budovu z náměstí odstra-
nili. Nevyzdvihovala bych 
ho, větší pozornost si určitě 
zaslouží kašny nebo kostel, 
někdo mu přednost ale dává.

Určitě by tam měly být 
lepší obchody, nepřijde mi, 
že jich je tam pro naši gene-
raci dostatek. Nelíbí se mi, 
že Jihlavu prezentuje jedna 
budova, která vypadá tak, jak 
vypadá.

Kdyby to nebyl tak hnusnej 
barák, možná bych tam i 
zavítal, nemám na něj dob-
rej názor. Určitě by s ním 
měli něco udělat, nemusí ho 
zbourat, ale alespoň provést 
nějakou rekonstrukci, je to 
vážně ošklivá budova.

OBCHODNÍ dům Prior stojí na Masarykově náměstí již více než 40 let. Dodnes u Jihlavanů vzbuzuje řadu vášní. 
 Foto: Jiří Zejda

Zemřel Ján Tinka

Ve čtvrtek 25. května 2023 
zemřel ve věku 69 let bývalý 
vedoucí odboru dopravy Ján 
Tinka. 

Ján Tinka se narodil 24. led-
na 1954. Původně byl vojákem 
z povolání; od 1. září 1997 praco-
val na jihlavské radnici. Vedoucím 
odboru dopravy byl až do prosin-
ce 2019, kdy odešel do důchodu. 

Při této příležitosti vyšel v teh-
dejších radničních novinách Jež-
kovy oči s Jánem Tinkou rozho-
vor, v němž už tehdy poukazoval 
na přeplněnost města auty.  

„Snahou města je nechat au-
ta dojíždějících na okraji města a 
místním vytvořit větší komfort par-
kování. Aut je totiž stále víc a víc, 
za posledních 10 let stoupl počet 
registrovaných vozidel o 40 pro-
cent a meziročně se stále zvedá. 
Město není nafukovací,“ řekl tehdy 
mimo jiné k rozhovoru o parko-
vání ve městě.  -red- Foto: MMJ

Ján

Tinka

Aplikace EasyPark
Nové parkovací automaty si Jihla-

vané teprve „osahávají“. Proto se před 
automaty někdy vytváří i fronty. Par-
kování lze platit mincemi nebo kar-
tou. 

Možnost placení parkovného se 
rozšiřuje majitelům chytrých telefo-
nů. Pokud si stáhnou mobilní apli-
kaci EasyPark (https://easypark.
cz), nemusí ani chodit k automa-
tu, ale vše si vyřídí přímo v mobilu. 
Aplikace nabízí řadu výhod, jako je 
například prodloužení parkovného, 
či jeho ukončení bez toho, aby řidič 
musel přijít zpět ke svému autu. Nic 
ale není zadarmo, a jak město napsalo 
v tiskové zprávě, poskytovatel aplika-
ce si ke každé platbě připočítává ser-
visní poplatek do 15 % ceny oprávně-
ní, nejvíce však 20 Kč.  

Město očekává, že se časem objeví 
i další poskytovatelé s různým roz-
sahem služeb i nižší výší servisního 
poplatku.  -pk-


